

## ບົດຄໍາເຫັນ

ຂອງທ່ານ ນາງ ໃບຄໍາ ຂັດຕິຍະ, ຮອງລັດຖະມົນຕີ, ກະຊວງແຮງງານ ແລະ ສະຫວັດດີການສັງຄົມ  
ຜົນຂອງກຸ່ມສົນທະນາໃນຫົວຂໍ້ ດ້ານຊັບພະຍາກອນທຳມະຊາດ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ກຽມຮ້ອມ  
ຮັບມືກັບໄພພິບັດທຳມະຊາດ ແລະ ການປ່ຽນແປງດິນຟ້າອາກາດ  
ໃນກອງປະຊຸມໂຕະມົນປະຈຳປີ 2018 ທີ່ນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ,

ວັນທີ 04-05 ທັນວາ 2018

- ຄະນະປະທານກອງປະຊຸມ ທີ່ເຄົາລົບ ແລະ ນັບຖືຢ່າງສູງ
- ບັນດາທ່ານແຂກຜູ້ມີກຽດ, ທ່ານຍິງ ແລະ ທ່ານຊາຍ ທີ່ຮັກແພງ.

ກ່ອນອື່ນຂ້າພະເຈົ້າຂໍສະແດງຄວາມຂອບໃຈມາຍັງຄະນະປະທານທີ່ໄດ້ໃຫ້ຂ້າພະເຈົ້າຂຶ້ນມີຄໍາ  
ເຫັນ ໃນກອງປະຊຸມໂຕະມົນປະຈຳປີ 2018. ຂ້າພະເຈົ້າຂໍອະນຸຍາດຕາງໜ້າໃຫ້ກຸ່ມສົນທະນາທີ 3 ຂຶ້ນ  
ລາຍງານໃນຫົວຂໍ້ “ຊັບພະຍາກອນທຳມະຊາດ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ກຽມຮ້ອມຮັບມືກັບ  
ໄພພິບັດທຳມະຊາດ ແລະ ການປ່ຽນແປງດິນຟ້າອາກາດ.”. ການຈັດກອງປະຊຸມຄັ້ງນີ້ຖືວ່າມີຄວາມ  
ສໍາຄັນຫຼາຍ ໃນການກະກຽມໃຫ້ແກ່ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດແຜນພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ 5 ປີ ຄັ້ງ  
ທີ VIII (2016-2020) ໃນ 2 ປີຕໍ່ໜ້າ. ພວກເຮົາຕ້ອງໄດ້ຮ່ວມກັນເອົາໃຈໃສ່ບັນດາເປົ້າໝາຍ ແລະ  
ຄາດໝາຍຂອງແຜນດັ່ງກ່າວໃຫ້ເປັນຮູບປະທໍາຫຼາຍຂຶ້ນ ໂດຍສະເພາະເປົ້າໝາຍທີ 3 ດ້ານ  
ຊັບພະຍາກອນທຳມະຊາດ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ກຽມພ້ອມຮັບມືກັບໄພພິບັດທຳມະຊາດ ແລະ  
ການປ່ຽນແປງດິນຟ້າອາກາດ.

ບັນດາທ່ານແຂກຜູ້ມີກຽດ,

ໃນປີ 2018 ສປປ ລາວ ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບຢ່າງຫຼວງຫຼາຍຈາກໄພພິບັດນໍ້າຖ້ວມ ຊຶ່ງກວມເອົາ  
17 ແຂວງ, 1 ນະຄອນຫຼວງ, 124 ເມືອງ, 2.382 ບ້ານ, 616.477 ຄົນຖືກກະທົບ, ເສຍຊີວິດ 60  
ຄົນ, ສ້າງຄວາມເສຍຫາຍ ແລະ ສູນເສຍ ຕໍ່ພື້ນຖານໂຄງລ່າງ, ເສດຖະກິດ, ສັງຄົມ ແລະ  
ສິ່ງແວດລ້ອມ ຄິດເປັນມູນຄ່າ ຫຼາຍກວ່າ 3 ພັນຕື້ກີບ, ຄວາມຕ້ອງການເພື່ອຟື້ນຟູ ບູລະນະຄົນໃໝ່  
ປະມານ 4 ພັນກວ່າຕື້ກີບ. ໂດຍສະເພາະ ແມ່ນ ຜົນກະທົບຈາກເຫດການໄພນໍ້າຖ້ວມ ທີ່ສາເຫດມາ

ຈາກ ສັນເຂື່ອນໄຟຟ້າ ເຊປຽນ-ເຊນ້ານ້ອຍແຕກ ຊຶ່ງສ້າງຄວາມເສຍຫາຍຕໍ່ເສຍຊີວິດ, ທີ່ຢູ່ອາໃສ ແລະ ຊັບສິນ ຂອງ ປະຊາຊົນບັນດາເຜົ່າເປັນຈຳນວນຫຼວງຫຼາຍໃນເຂດດັ່ງກ່າວ. ຕໍ່ຜົນກະທົບດັ່ງກ່າວ ລັດຖະບານ ສປປ ລາວ ໄດ້ປະຕິບັດໃຫ້ການຊ່ວຍເຫຼືອສຸກເສີນຢ່າງວ່ອງໄວ ໂດຍໄດ້ປະກາດເຂດເມືອງ ສະໜາມໄຊເປັນເຂດໄພພິບັດສຸກເສີນລະດັບຊາດ ເພື່ອລະດົມການຊ່ວຍເຫຼືອຈາກທຸກພາກສ່ວນ ທັງ ພາຍໃນ ແລະ ຕ່າງປະເທດ ພ້ອມທັງໄດ້ຈັດຕັ້ງຄະນະສະເພາະກົດແກ້ໄຂໄພພິບັດລະດັບຊາດ ເຂົ້າໄປ ໃຫ້ການຊ່ວຍ ເຫຼືອຢ່າງວ່ອງໄວ ແລະ ທັນການ.

ຂ້າພະເຈົ້າຂໍລາຍງານຜົນການປຶກສາຫາລືຂອງກຸ່ມສົນທະນາທີ 3 ໃນຄາບເຊົ້າວັນທີ 04 ທັນວາ ທີ່ຜ່ານມາ ຊຶ່ງສາມາດສະຫຼຸບເນື້ອໃນໂດຍສັງເຂບດັ່ງນີ້:

- ກອງປະຊຸມໄດ້ເຫັນດີເປັນເອກະພາບກ່ຽວກັບຄວາມສໍາຄັນຂອງການຍົກລະດັບການກຽມ ຄວາມພ້ອມໃນການຮັບມືກັບໄພພິບັດທາງທໍາມະຊາດ, ການຄຸ້ມຄອງຊັບພະຍາກອນທໍາມະ ຊາດຢ່າງມີປະສິດທິຜົນ ໂດຍຄໍານຶງເຖິງຜົນກະທົບທີ່ຈະມີຕໍ່ສັງຄົມ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ ໂດຍ ສະເພາະ ແມ່ນການເຊື່ອມສານວຽກງານດັ່ງກ່າວ ເຂົ້າໃນແຜນພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ແຫ່ງຊາດ 5 ປີ ໃນແຕ່ລະໄລຍະ;
- ກອງປະຊຸມໄດ້ເນັ້ນໃຫ້ຄວາມສໍາຄັນໃນການເພີ່ມທະວີຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ແກ່ວຽກງານກຽມ ພ້ອມຮັບມືກັບໄພພິບັດ ເປັນຕົ້ນ ການສ້າງເຂັ້ມແຂງໃຫ້ແກ່ການຈັດຕັ້ງວຽກງານປ້ອງກັນ ແລະ ຄວບຄຸມໄພພິບັດ ນັບແຕ່ສູນກາງ ລົງຮອດທ້ອງຖິ່ນ ແລະ ຊຸມຊົນທີ່ມີຄວາມສ່ຽງສູງ, ການ ປັບປຸງລະບົບການເຕືອນໄພລ່ວງໜ້າ, ການສຶກສາຄວາມສ່ຽງ ແລະ ການສ້າງແຜນຫຼຸດຜ່ອນ ຄວາມສ່ຽງໄພພິບັດ, ເພີ່ມທະວີການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຊຸມຊົນ ແລະ ສ້າງຊຸມຊົນໃຫ້ມີຄວາມ ສາມາດຮັບມືກັບໄພພິບັດ, ເອົາໃຈໃສ່ໃຫ້ການຊ່ວຍເຫຼືອແກ່ກຸ່ມຄົນທີ່ມີຄວາມສ່ຽງສູງ ເຊັ່ນ ແມ່ຍິງ, ຜູ້ອາຍຸສູງ, ເດັກນ້ອຍ ແລະ ຜູ້ພິການ;
- ກອງປະຊຸມໄດ້ໃຫ້ຄວາມສໍາຄັນຕໍ່ກັບການສ້າງຄວາມທົນທານ ແລະ ຫຼຸດຜ່ອນຜົນກະທົບຈາກ ໄພພິບັດທໍາມະຊາດ ໃນຂະແໜງກະສິກໍາ ແລະ ປ່າໄມ້ ຊຶ່ງສະເໜີໃຫ້ມີການດັດປັບການວາງ ແຜນການຢູ່ໃນລະດັບຊາດ ແລະ ທ້ອງຖິ່ນ ໂດຍຜ່ານຄວາມຫຼາກຫຼາຍໃນການປຸກພືດ ແລະ ການກະສິກໍາທີ່ອີງໃສ່ສະພາບອາກາດ; ພ້ອມນີ້ ກໍຕ້ອງໄດ້ສ້າງຄວາມສາມາດໃຫ້ແກ່ຊາວ ກະສິກອນ ໃນການຜະລິດກະສິກໍາທີ່ມີຄວາມທົນທານຕໍ່ໄພພິບັດ ໂດຍໃຫ້ສາມາດເຂົ້າເຖິງຂໍ້ ມູນເຕືອນໄພລ່ວງໜ້າໃນການເຮັດກະສິກໍາທີ່ປອດໄພຈາກຄວາມສ່ຽງທີ່ຕິດພັນກັບສະພາບອາ ກາດ;

- ສໍາລັບວຽກງານການຟື້ນຟູຄວາມເສຍຫາຍຫຼັງໄພພິບັດ ຄວນມີການສືບຕໍ່ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ໂດຍກຳນົດເອົາວຽກງານຟື້ນຟູຄວາມເສຍຫາຍໃນໄລຍະສັ້ນ ເປັນວຽກງານບຸລິມາສິດ ຂອງ ແຜນພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມແຫ່ງຊາດ 5 ປີ ຄັ້ງທີ VIII ໃນ 2 ປີຕໍ່ໜ້າ ແລະ ກຳນົດເອົາວຽກງານຟື້ນຟູຄວາມເສຍຫາຍໃນໄລຍະກາງ ແລະ ໄລຍະຍາວເຂົ້າເປັນວຽກງານບຸລິມາສິດຂອງແຜນພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມແຫ່ງຊາດ 5 ປີ ຄັ້ງທີ IX. ໃນຂອບຂອງການປະສານວຽກງານຟື້ນຟູຄວາມເສຍຫາຍ ຄວນມີການກຳນົດການເຮັດວຽກຮ່ວມກັນລະຫວ່າງຂະແໜງການຂັ້ນສູນກາງ ລວມທັງ ການປະສານງານລະຫວ່າງ ສູນກາງ ກັບທ້ອງຖິ່ນ ຢ່າງຈະແຈ້ງ ໂດຍຊຸກຍູ້ໃຫ້ມີການປະກອບສ່ວນທາງດ້ານທຶນຮອນ ແລະ ວິຊາການ ຂອງ ລັດ, ບັນດາຄູ່ຮ່ວມພັດທະນາ ແລະ ອົງການທີ່ບໍ່ສັງກັດລັດຖະບານ. ຊຶ່ງວຽກງານດັ່ງກ່າວ ແມ່ນຈະໄດ້ດໍາເນີນໂດຍພາຍໃຕ້ ການນໍາພາຂອງ ກະຊວງ ແຜນການ ແລະ ການລົງທຶນ ແລະ ສະໜັບສະໜູນໂດຍກະຊວງ ຮສສ ແລະ ຂະແໜງການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ;
- ສໍາລັບການປະກອບສ່ວນຂອງພາກເອກະຊົນ ແມ່ນຊຸກຍູ້ໃຫ້ມີການເພີ່ມທະວີການປະເມີນຜົນກະທົບຕໍ່ສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມຂອງໂຄງການລົງທຶນ ເພື່ອໃຫ້ສອດຄ່ອງກັບນະໂຍບາຍ ແລະ ກົດລະບຽບຂອງລັດຖະບານ ສປປ ລາວ ແລະ ຮັບປະກັນການພັດທະນາແບບຍືນຍົງ;
- ກອງປະຊຸມໄດ້ໃຫ້ຄວາມສໍາຄັນຂອງການສ້າງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການປ້ອງກັນ ແລະ ຄວບຄຸມໄພພິບັດ ເພາະຈະເປັນບ່ອນອີງທາງດ້ານນິຕິກຳ ໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ການປ້ອງກັນ, ການກຽມຄວາມພ້ອມ, ການຕອບໂຕ້ສຸກເສີນ ແລະ ການຟື້ນຟູບູລະນະຫຼັງໄພພິບັດ ໂດຍສະເພາະແມ່ນການສ້າງກອງທຶນຄຸ້ມຄອງໄພພິບັດ;
- ກອງປະຊຸມຍັງໄດ້ຮັບຟັງບົດຮຽນການກຽມພ້ອມຕອບໂຕ້ສຸກເສີນ ແລະ ຟື້ນຟູຫຼັງໄພພິບັດຈາກ ປະເທດ ອິນໂດເນເຊຍ ຊຶ່ງບາງບົດຮຽນທີ່ສໍາຄັນ ແມ່ນ ການສ້າງຄວາມພ້ອມຮັບມືກັບໄພພິບັດຢູ່ລະດັບສູນກາງ ແລະ ທ້ອງຖິ່ນ ໂດຍແມ່ນສູນກາງເປັນຜູ້ສະໜັບສະໜູນດ້ານທຶນຮອນໃຫ້ແກ່ທ້ອງຖິ່ນ.

ການລາຍງານຂອງຂ້າພະເຈົ້າແມ່ນສິ້ນສຸດລົງເທົ່ານີ້, ຂ້າພະເຈົ້າຂໍອວຍພອນໃຫ້ກອງປະຊຸມຈົ່ງປະສິບຜົນສໍາເລັດຕາມເປົ້າໝາຍທີ່ໄດ້ກຳນົດໄວ້. ຂໍອວຍພອນໃຫ້ທ່ານຄະນະປະທານ ແລະ ບັນດາທ່ານແຂກຜູ້ ມີກຽດທຸກທ່ານຈົ່ງປະສິບຜົນສໍາເລັດໃນໜ້າທີ່ວຽກງານ ແລະ ມີພາລາໄມທີ່ດີ.

ຂໍຂອບໃຈ.